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Kunst in bijenwas
Menig gelovig kunstenaar drukt zijn religieuze overtuiging uit in kaarsen. Ook al 
neemt men van het licht van de kaars, zijn glans vermindert niet. De kaars is zo een 
symbool voor de liefde van God. In het kaarsenmuseum in Baarle-Hertog bevindt 
zich een uitzonderlijke collectie gebeeldhouwde kaarsen van de hand van Frits Spies. 
Ze zijn vervaardigd uit pure bijenwas, op natuurlijke wijze gekleurd. Sommige zijn 
meer dan twee meter hoog.

Frits Spies (1931-1997) is in Leeuwarden geboren. Naast zijn werk op de vliegbasis 
Leeuwarden was hij hulpkoster in de H. Bonifatiuskerk aldaar. In de rijke 
uitmonstering van deze kerk vond hij zijn inspiratie. Vanaf 1976 werkte Spies voltijds 
als kunstenaar. Paus Johannes Paulus II ontving hem een aantal malen in audiëntie. 
Bij deze gelegenheden gaf Spies hem telkens een devotiekaars als geschenk.

In het najaar van 1996 verhuisde Spies met zijn vrouw naar Baarle-Nassau/Hertog. 
Kunstminnaar Paulus van de Giessen uit Baarle-Hertog had namelijk de hele collectie 
van Frits Spies aangekocht om ze in een museum onder te brengen. Dat deed hij in 
de parochiezaal van de parochie van de heilige Remigius. Daar is de collectie van  
1 april tot en met 30 september dagelijks te bezoeken (het museum is op maandag 
gesloten). Voor groepen is het museum na afspraak het hele jaar geopend.

www.kaarsenmuseum.nl
Kerkplein 2, 2387 Baarle-Hertog

Advertorial Het kaarsenmuseum in Baarle-Hertog: 
Getuigenis van geloof
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“We sluiten aan bij het gewone leven.  
Daar willen we als Kerk de boodschap  
van Christus uitdragen en laten zien wat  
Hij ons heeft voorgeleefd: dat je er wil zijn 
voor de ander. Dat dragen we uit en zo 
maken we ons geloof in Christus zichtbaar.” 
Dit zegt pastoor Jos Demmers in het 
openingsinterview in dit Magazine.
Het geloof leeft in de parochies van  
de regio Alphen-Gilze. 

Het pastoraal team is laagdrempelig 
aanwezig. Jos Demmers: “De boodschap  
die we brengen moet aansprekend zijn.  
We moeten niet gaan filosoferen, maar 
luisteren en ervoor openstaan als mensen 
een beroep op de Kerk doen. Of daarom  
de hartelijkheid van je persoon vooral 
belangrijk is? Ik denk het wel.”

Er zijn twee uitdagingen voor de toekomst 
van de parochies in het gebied: het geloof 
doorgeven aan de jonge generaties en 
verdere groei naar praktische samenwerking 

tussen de zes parochies. U leest erover 
in dit Magazine.

Er wordt gebouwd aan een nieuwe 
caritasinstelling voor de hele regio en er 
startte een nieuwe jongerengroep. Nieuwe 
initiatieven van het pastoraal team worden 
afgestemd in de gezamenlijke bestuurs-
commissie en worden opgezet voor het 
geheel van de zes parochies. Zo groeit de 
praktische samenwerking, maar altijd met 
respect voor de  kracht van de lokale 
parochiegemeenschappen.

VAN DE REDACTIE
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Jos Demmers: “Je merkt hier duidelijk 
een betrokkenheid op de Kerk in elk van 
de zes parochies. Er wordt regelmatig 
een beroep gedaan op het pastoraal 
team bij allerlei activiteiten. Denk aan  
de Zonnebloem, de KBO, de gildes. 
Bijeenkomsten beginnen vaak met een 
viering. Mensen voelen dat ze bij de Kerk 
horen. Er zijn processies, Mariaverering, 
er is contact met verenigingen, 
waaronder ook de KPJ (Katholieke 
Plattelandsjongeren, red.) en Vrouwen 
van Nu. Ook zijn er  goede contacten 
met de basisscholen. De Kerk heeft 
duidelijk een plaats in de gemeenschap.”

Laagdrempelig
Het team bestaat uit twee priesters,  
twee diakens en een pastoraal werkster. 
Het landelijke karakter van het gebied 
waar de kerkdorpen zijn gelegen kleurt 
de inzet van het team. Jos Demmers: 
“We sluiten aan bij het gewone leven. 
Daar willen we als Kerk de boodschap 
van Christus uitdragen en laten zien wat 
Hij ons heeft voorgeleefd: dat je er wil 
zijn voor de ander.”  

“Dat dragen we uit en zo maken we ons 
geloof in Christus zichtbaar. Dat doen we 
met niet al te hoogdravende woorden. 
Het geloof leeft hier, zeker, en het zit van 
binnen. We zijn laagdrempelig aanwezig. 
De boodschap die we brengen moet 
aansprekend zijn. We moeten niet gaan 
filosoferen, maar luisteren en ervoor 
openstaan als mensen een beroep op de 
Kerk doen. Of daarom de hartelijkheid 
van je persoon vooral belangrijk is?  
Ik denk het wel.”

Praktische samenwerking
Het samenwerkingsverband Alphen-Gilze 
is een van de laatste waar parochies nog 
niet zijn gefuseerd. Het team werkt 
ondertussen wel voor het geheel. Jos 
Demmers: “Elke parochie is zelfstandig 
en hecht daar waarde aan. Maar er is 
natuurlijk steeds meer praktische 
samenwerking. Als het pastoraal team 
nieuw aanbod ontwikkelt, is dat voor  
het geheel van de zes parochies. Er komt 
een interparochiële caritasinstelling.  
Er is een gebouwencommissie die voor 
de hele regio naar de toekomst kijkt.  

En bestuurlijk is er een bestuurs-
commissie met vertegenwoordigers  
van de zes parochiebesturen, waar 
gemeenschappelijke zaken worden 
besproken.” Zonder op zaken vooruit  
te willen lopen, voegt hij eraan toe:  
“Het idee dat samenwerking nodig is, 
wordt steeds breder gedragen.”

Nieuwe initiatieven
Ondertussen timmert het ene team 
verder aan de weg. “Speerpunt dit jaar 
zijn onder meer het pastoraat jonge 
gezinnen, familiecatechese en een 
vernieuwde, meer regionale opzet van  
de vormselvoorbereiding. De eerste 
communie vindt plaats per parochie, 
maar de vormselvoorbereiding gebeurt  
in twee clusters: Alphen-Gilze-Riel en 
Baarle-Nassau-Ulicoten-Chaam. Het 
jongerenpastoraat is nieuw van start 
gegaan. En er ontstaan nieuwe 
mogelijkheden voor diaconie als gevolg 
van de fusie van de caritasbesturen.”

Als het gaat over de toekomst van de 
kerkgebouwen schetst de pastoor ook 

enkele contouren van de parochie van  
de toekomst. “In november 2015 startte 
een gebouwencommissie. Vanuit het 
team neemt diaken Joop Smies eraan 
deel. Er zijn nu geen acute vragen rond 
concrete kerkgebouwen, maar de vraag 
is wat we gaan doen als groot onderhoud 
nodig is. Dan zal zich de vraag aandienen 
wat wijsheid is met betrekking tot 
investeringen in relatie tot de hele regio.” 

“Maar zeker zo belangrijk als de vraag 
met betrekking tot de gebouwen, is de 
vraag hoe wij omgaan met ons geloof  
en hoe we ter plekke een actieve 
geloofs gemeenschap kunnen zijn en 
blijven. Dat is niet afhankelijk van het 
gebouw. Het kerkgebouw is heel 
concreet en zichtbaar. Maar hoe kun je 
geloofsgemeenschap blijven, ook als je 
geen gebouw zou hebben, of er maar  
een stukje van zou kunnen gebruiken? 
Het kerkgebouw in het dorp is een 
beeldbepalend iets, maar als parochie is 
het nóg belangrijker om te kijken hoe je 
mensen in de dorpen warm kunt houden 
voor het geloof.”

De toekomst
“Het is belangrijk dat we weten dat wat 
nu is niet blijvend hoeft te zijn. Als het 
gaat om de toekomst en de uitdagingen, 
is het belangrijk dat er ter plekke 
groepen katholieken zullen zijn die, 
verbonden met het grotere geheel,  
in de dorpen het geloof uitstralen.” 
 
“Dat kan, mocht het nodig zijn, los van 
het huidige kerkgebouw. Dus, stel dat er 
een beslissing zou moeten vallen dat we 
een kerk moeten afstoten, dan moet er 
ter plekke een gemeenschap blijven.  
Dat is een uitdaging: voorbereiden dat  
er gemeenschap blijft ook als het 
kerk gebouw zou verdwijnen. Er is in de 
dorpen een heel groot saamhorigheids-
gevoel. Kan men dat volhouden?”

“Of ik geloof in de parochie? Ja.  
De parochie is en blijft een heel goed 
verband voor mensen om zich als 
gelovige te binden, te uiten, te vieren, 
noem maar op. De vraag is alleen:  
hoe groot wil je de parochie hebben?  

Moet je fuseren tot een grotere parochie? 
Of is het verstandig om de kleine 
parochie te houden? Hoe dan ook, de 
parochie in het algemeen is en blijft een 
heel belangrijk verband om met elkaar 
katholiek te zijn, Kerk te zijn. Zeker  
op het platteland blijft de territoriale 
parochie een goede formule. Het is 
dichtbij huis, in je eigen regio, 
herkenbaar, verbonden met andere 
sociologische gemeenschappen.”

Het laatste laat zich ook illustreren  
aan de hand van de verzorgingshuizen. 
“Het mooie van deze regio is, en dat is 
misschien eigen aan het platteland, dat 
als mensen naar een woonzorgcentrum 
gaan de kinderen en kleinkinderen vaak 
nog in de buurt wonen. Zo voelen de 
huizen voor ons ook echt als de eigen 
parochie. De huizen zijn ooit ook 
begonnen als huizen van het dorp, als 
een eigen huis voor mensen in het dorp.”

Daphne van Roosendaal

(Foto: R. Mangold)

    INTERVIEW:

‘ WE ZIJN 
LAAGDREMPELIG 
AANWEZIG’
Pastoor Jos Demmers is bijna een jaar pastoor in het samenwerkingsverband Alphen-Gilze.  
Hij ziet twee uitdagingen voor de toekomst van de parochies in ‘zijn’ gebied: het geloof doorgeven  
aan de jonge generaties en verdere groei naar praktische samenwerking tussen de zes parochies.  
Er zijn verschillende hoopvolle dingen te vertellen.
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kunnen helpen. Een caritasinstelling  
is niet een doel op zich, maar een 
middel om mensen te helpen en te 
ondersteunen als ze in nood zijn.  
De caritas is hiervoor opgericht en kan 
hiervoor goed ingezet worden.  
De noden die we zien bij mensen zijn  
op dit moment van verschillende aard. 
Qua financiële problemen is de situatie 
nu anders dan in het verleden toen de 
caritas werd opgericht. Maar de noden 
zijn er nog steeds en zeker ook de 
geestelijke noden zijn niet door een 
overheid op te lossen. Ook daar kunnen 
dus de mensen die betrokken zijn bij  
de caritas een steentje bijdragen.

Geloof
Ik vind het vanuit mijn geloof belangrijk 
dat mensen er voor elkaar zijn. Dat is 

voor mij het uitgangspunt om me in te 
zetten voor de caritas. De Kerk is een 
bundeling van mensen die het stuk voor 
stuk goed voorhebben met elkaar en met 
anderen. Wie wil daar nu niet bij horen? 
Zeker in de huidige tijd, waarin de 
samen leving zo is ingericht dat we vooral 
aan ons zelf moeten denken. De Kerk en 
het willen denken aan een ander, en daar 
ook iets concreet voor willen doen, zijn 
daarom heel belangrijk.

Groei
Ik hoop dat we door de fusie, en de 
grotere caritasinstelling die we daardoor 
kunnen vormen, meer mensen bij de 
caritas betrokken krijgen. We betrekken 
mensen uiteraard bij de caritas door de 
collecte, maar ook door het verslag dat 
sommige van de huidige caritas-

instellingen doen naar de gemeenschap. 
Ze melden daarin wat er gedaan is en 
welke hulp is gegeven. Als we meer 
mensen bij de caritas kunnen betrekken, 
zullen we ook beter weten wie we 
kunnen ondersteunen. Nu kan het zijn 
dat we het gewoon niet weten als er 
ergens een ondersteuning nodig is.  

Ik hoop dat we dat nog beter op ons 
netvlies kunnen krijgen. Als ons netwerk 
groter wordt, kunnen we  meer doen. 
Dan groeit de caritas. Daar moeten  
we nog wel aan werken. Ik denk dat de 
caritas op dit moment minder ingebed  
is als in het verleden. Maar aan ons de 
taak om dat weer beter te doen.

Corné van den Boogaart

De caritasinstellingen
De caritasinstellingen in de verschillende 
parochies van het samenwerkings-
verband hebben een aantal activiteiten 
en acties. Denk aan ‘Welkom met Kerst’, 
een etentje dat wordt aangeboden op 
Tweede Kerstdag in Alphen.  
Daar zorgt de caritas voor de financiën 
en de vrijwilligers. Met Kerstmis worden 
ook kerstattenties samengesteld en 
bezorgd aan mensen die het wel kunnen 
gebruiken. Er zijn diverse contacten met 
verenigingen van ouderen en zieken. De 
caritasinstellingen helpen via financiële 
ondersteuning. Bijvoorbeeld voor de 
Zonnebloem. Ook zijn caritasinstellingen 
zelf praktisch actief. Mensen die een 
moeilijke periode doormaken worden 
bezocht met een bloemetje. Denk aan 
situaties waarin mensen ziek zijn, of het 

bijvoorbeeld heel zwaar hebben na het 
verlies van een kind. Ook helpen we met 
een opkikkertje, een paar dagen vakantie 
of iets leuks voor mensen die het even 
niet helemaal zelf kunnen betalen. 
Verder zijn er nog wel meer dingen,  
die zomaar voorbij komen en waar we 
concrete personen mee kunnen helpen.

Samenwerking en fusie
De aanleiding voor de fusie was 
tweeledig. Enerzijds, het is niet verkeerd 
om een club als de caritas een nieuw 
élan te geven. Dat gaat beter als je wat 
groter bent en met meer mensen samen 
kunt nadenken over je inzet en je doelen 
en hoe je die doelen kunt bereiken. 
Anderzijds is er steeds meer samen-
werking tussen de parochies en is de 
verwachting dat je in de toekomst ook 

daar een fusie kunt krijgen. Dan zouden 
de caritasinstellingen toch ook één 
moeten worden. Het fusieproces gaat 
heel gemoedelijk. Vanaf de eerste 
bijeenkomst in het voorjaar van 2016 
zijn we er gezamenlijk van overtuigd  
dat we veel van elkaar kunnen opsteken. 
De caritasbesturen wisselen uit over de 
manier van werken en wat ieder doet.  
Zo worden nieuwe ideeën opgedaan, 
waar iedere parochie afzonderlijk nog 
niet eerder aan gedacht had.

Het doel
Met de fusie hopen we te bereiken dat 
we  een moderne club worden die in  
de noden van deze tijd kan voorzien.  
Met meer mensen en zeker ook door 
meer te doen, zullen we zichtbaarder 
worden en daardoor weer meer mensen 

EEN NIEUWE  CARITAS
In 2017 fuseren de caritasinstellingen uit de regio Alphen-Gilze tot één nieuwe 
caritas voor het hele samenwerkingsverband. Aan dit moment ging een periode 
van ruim een jaar voorbereiding vooraf. Corné van den Boogaart, nu nog 
voorzitter van de caritasinstelling in Gilze, is straks voorzitter van de nieuwe 
caritas. Hij vertelt over de aanleiding, samenwerking en doel van de caritas.

(Foto's: R. Mangold)
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‘Geloof heeft een meerwaarde voor je leven’

Het accent in het pastoraat jonge gezinnen ligt op versterking 

van het aanbod en vergroting van de kwaliteit van de 

vieringen voor het hele gezin. We werken aan maximale inzet 

en betrokkenheid van kinderen en ouders en zoeken de 

interactie. Als pastoraal team bieden we de gezinsvieringen 

niet op de zes plaatsen afzonderlijk aan. Wij willen de 

gezinnen uit de verschillende parochies bij elkaar brengen.

We willen voorleven dat ons geloof een meerwaarde heeft 

voor ons persoonlijk leven. Jezus Christus houdt ons voor: 

“Wie Mij ziet, ziet de Vader” (Joh. 14, 9). Wie gelooft in God 

als een Vader, die mag zich bemind weten. God aanvaardt 

ons liefdevol zoals we zijn: met onze talenten, maar zeker ook 

met onze beperkingen. In vertrouwen mogen wij ons leven 

beschermd weten. Hij draagt ons in de vreugdevolle en 

moeilijke tijden van ons leven. Daarom vinden we het 

belangrijk om het evangelie van de zondag bij de mensen te 

brengen in aansluiting op hun leefwereld. Gezamenlijk met 

de gezinnen willen we bouwen aan de gemeenschap rond 

Jezus Christus. We steunen en motiveren elkaar.

We getuigen van de vreugde en al het goede dat ons geloof 

en de kerkelijke traditie betekenen voor ons leven. We delen 

deze inspiratie. Bij God mogen we op adem komen van de 

hectiek van het dagelijkse leven. Geloof helpt om hoofd- en 

bijzaken in ons leven te onderscheiden. Wie gelooft, hoeft 

niet meer koortsachtig te zoeken naar de grond van het 

bestaan. Wij hoeven niet naar God te zoeken, want God zoekt 

ons. Zoals de barmhartige vader, staat God op de uitkijk om 

ons liefdevol te ontvangen. Dit dragen we uit met het 

pastoraat voor jonge gezinnen.

Pastoraal werker Pauline Vermeulen-Dekker

Verantwoordelijk vanuit het pastoraal team  

voor het pastoraat jonge gezinnen

‘Geloof geeft kracht om richting te kiezen’

Ik hoop dat onze kinderen zich door de gezinsvieringen en de 

sacramenten aangesproken voelen om hun geloof in God te 

ontdekken, te ontwikkelen en te versterken. We doen actief 

mee met de parochie, omdat je de verbinding verliest als je 

nooit naar de kerk gaat. De kerk vormt de bron en is de plek 

van waaruit je je geloof opbouwt. Al is en blijft het een 

zoektocht naar wat onze kinderen het meest aanspreekt en 

hoe je ze ervan kunt doordringen en kunt meegeven dat 

geloof hoop is, hoop voor een betere wereld. Geloof geeft 

kracht om alles wat op je pad komt aan te kunnen. Het geeft 

kracht om richting te kiezen, goede keuzes te maken en moed 

te tonen. Soms ook om af te durven wijken van de norm. Om 

op te komen voor een ander en je hart te volgen in de zorg 

voor je naaste. We willen vooral meegeven aan onze kinderen 

dat geloof zoveel moois te bieden heeft.

Rian Derks (Gilze)

‘Kleine dingen maken daadwerkelijk het verschil’

Ik help mee bij de praktische ondersteuning van de 
voorbereiding op het vormsel en het vieren van de 
sacramenten met de kinderen. Als het gaat om de communie 
of het vormsel proberen wij dat richting onze kinderen heel 
klein te houden. Kleine dingen maken daadwerkelijk het 
verschil. Zo werd aan onze oudste dochter vorig jaar tijdens 
de vormselvoorbereiding gevraagd hoe zij dacht een positieve 
bijdrage aan de maatschappij te kunnen geven. Zij 
antwoordde hierop: door vaker te (glim)lachen naar een 
vreemde. Vorige week bracht ze dit zelfstandig in de praktijk. 
Ze fietste van de middelbare school terug naar huis en zag 
een man met een trieste uitstraling op een bankje langs het 
fietspad zitten. Ze besloot contact met de man te maken door 
te glimlachen naar hem. Hij lachte terug. Zo heeft ze zelf 
ondervonden dat een klein gebaar een groot verschil kan 
maken. Een ander voorbeeld is onze middelste. Hij twijfelde 
over deelname aan het communieproject. Wij besloten om 
het begrijpelijker en kleiner te maken door hem te vragen of 
hij een vriend van Jezus zou/had willen zijn. Daar moest hij 
even over nadenken. Na een aantal dagen had hij zijn besluit 
genomen, hij wilde zeker een vriend van Jezus zijn.

Aniek Wouters (Alphen)

(Foto: R. Mangold)

AANBOD VOOR 
JONGE GEZINNEN
HET GELOOF DOORGEVEN AAN DE JONGE GENERATIES IS EEN VAN 
DE UITDAGINGEN IN DE PAROCHIES VAN DE REGIO ALPHEN-GILZE. 

‘Je hoort vaak verrassende en inspirerende antwoorden’

In de regio liggen vele pareltjes van geloof verscholen. We moeten daar samen, als pastoraal team én parochianen, naar op zoek. Met een open houding, zonder oordeel, en met groot respect voor ieder mens en zijn of haar geloofsbeleving.
Sinds afgelopen jaar houden we, met twee tot vier bruidsparen, een gezamenlijke huwelijksvoorbereiding. Het eerste gesprek is een kennismaking met het bruidspaar. Vragen die hierbij aanbod kunnen komen zijn: Hoe hebben jullie elkaar leren kennen? Waarom willen jullie voor de Kerk trouwen? Daarnaast nemen we de huwelijkspapieren samen door. Het tweede en het derde gesprek zijn samen met de andere bruidsparen. Dan spreken we over vragen als: Wie is God voor jou? Wat vind je belangrijk in een relatie? Wat vindt de Kerk hierin belangrijk? Hoe ziet de Kerk het huwelijk en de huwelijkssluiting? We spreken over het scheppingsverhaal, het huwelijk als sacrament en over het katholieke geloof. We nemen de huwelijksliturgie door. Het samenstellen van de liturgieboekjes gaat daarna per email, aan de hand van de digitale huwelijksmap.

Er is veel meer geloof dan je aan de buitenkant van mensen kunt zien, of misschien aan het kerkbezoek zou aflezen. Dat merk ik bijvoorbeeld bij de voorbereiding van een doop. In gesprek met de jonge ouders kun je het geloof opdiepen door samen te zoeken naar de kernwaarden in het leven, deze te verbinden met de geloofsopvoeding en samen te zoeken naar geloofswoorden. Op de vraag ‘Wie is God voor jou?’ volgen heel vaak, weliswaar na enige aarzeling, verrassende en inspirerende antwoorden.

Kapelaan Jochem van Velthoven



Elke parochie is zelf verantwoordelijk voor een gezonde financiële huishouding. 
De actie Kerkbalans is daarbij van groot belang. In Gilze wordt er actief aan 
getrokken door Joke Timmermans. Ze is een echte doener en op veel manieren 
betrokken bij de parochie van de Sint Petrus’ Banden.

Zes parochies telt de regio Alphen-Gilze. 
De regio bevindt zich in het zuidoosten 
van het bisdom Breda, in het landelijk 
gebied ten zuiden van de A58 tussen 
Breda en Tilburg. Van oudsher is het 
een agrarisch gebied, met veel 
voorzieningen voor recreatie.  

De nabijheid van Vlaanderen geeft  
een eigen kleur aan de regio. Sommige 
parochies hebben een lange historie. 
Rond het jaar 1000 is er al sprake  
van kerkelijk leven in Alphen, Baarle  
en Gilze. I A
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De zes parochies van de regio liggen  
in vier verschillende gemeenten 
(Gilze-Rijen, Alphen-Chaam, Goirle en 
Baarle-Nassau). Er wonen ruim 26.300 
mensen op het grondgebied van de 
parochies. Van hen staan er 18.600 
(70%) geregistreerd als parochiaan. 

Sinds 2013 beschikken de zes parochies 
over één pastoraal team onder leiding 
van één pastoor. De besturen sloten in 
dat jaar een samenwerkings overeen-
komst om de bestuurlijke samenwerking 
te ordenen. Door het pastoraal team 
werd een pastoraal plan geschreven  
voor de zes parochies, met accenten op 
pastorale nabijheid, familiecatechese, 
pastoraat aan jonge gezinnen en 
diaconie. ‘Het geloof blijven voeden’  
is een belangrijke uitdaging voor het 
pastoraal team.
Elke parochie heeft een eigen kerk,  
met op zaterdagavond of zondagmorgen 
een viering, praktisch altijd een 
eucharistie  viering. 

Het parochieleven in de parochies is 
bloeiend, met een vanzelfsprekende 
aansluiting tussen kerkelijk leven en  
het sociaal-cultureel leven, en grote 
deelname van vrijwilligers aan het 
parochieel leven. Bij de voorbereiding 
van de eerste communie en het vormsel 
zijn de contacten met de katholieke 
scholen hecht.

De besturen en beroepskrachten 
realiseren zich dat de regio Alphen-Gilze 
steeds meer te maken krijgt met krimp  
in de deelname aan het kerkelijk leven. 
Ook om die reden trekken de besturen 
steeds meer samen op. 

Zo hebben ze een interparochiële 
gebouwencommissie gevormd, die  
de besturen zal adviseren over het 
parochieel gebouwenbeleid.  
De caritassen van de parochies hebben 
de handen nog steviger ineengeslagen, 
zij worden samengevoegd tot één 
interparochiële caritasinstelling.

Deelname aan het kerkelijk leven - 2015

Aantal parochianen 18.401

Dopelingen 64

Eerste communicanten 85

Vormelingen 77

Huwelijken 8

Uitvaarten 115

Kerkgangers (wekelijks) 827

Vrijwilligers 953

Pastoraal team
Het pastoraal team bestaat uit pastoor 
Jos Demmers, kapelaan Jochem van 
Velthoven, pastoraal werker Pauline 
Vermeulen en de diakens Joop Smies  
en Gerrit Fennema. De diakens zijn als 
emeritus aan het pastoraal team 
verbonden. 

Lees verder op p. 12-13

INTERVIEW:

INZET VOOR DE FINANCIËN

HET ABC VAN DE PAROCHIES

ALPHEN, BAARLE, CHAAM, 
GILZE, RIEL EN ULICOTEN

“Deze actie is niet mogelijk zonder de 
inzet van veel vrijwilligers,” zegt zij 
meteen. “Ik doe het niet alleen.  
We werken met een hele ploeg.”  
Aan de hand van een tijdsschema  
legt Joke de concrete activiteiten uit. 
“Het begint eigenlijk al in september. 
Dan plaatsen we onze bestellingen bij 
het bisdom. In januari begint het echte 
werk. Chris van Nuland, een vrijwilliger 
op het bisdom, brengt het materiaal  
bij mij. We maken bij mij thuis de 
enveloppen gereed. In deze enveloppen 
zitten een schrijven van het parochie-
bestuur, de financiële gegevens van  
de parochie, de nationale folder,  
de retourenvelop, een inschrijfformulier 
en de parochiegids. Vroeger deden we 
dit bij de penningmeester. We zouden  
dit ook in het parochiecentrum kunnen 
doen, maar daar kun je niet laten 
liggen,” aldus een praktische Joke. 
“Als alles klaar is bezorgen we de 
enveloppen bij de medewerkers van de 
actie Kerkbalans. In het daarop volgend 

weekend geeft een vertegenwoordiger 
van het parochiebestuur rond de 
eucharistieviering een toelichting op de 
actie en gaat in op de financiële situatie 
van de parochie. Daarna worden de 
enveloppen huis aan huis bezorgd.”  
Alle lopers hebben een looplijst.  
Ze noteren wie de envelop teruggeeft, 
wie niet thuis was of wie niet meedoet. 
Sommigen geven aan dat ze de envelop 
op het parochiecentrum bezorgen.  
Begin februari leveren de vrijwilligers 
hun enveloppen in. De toezeggingen 
worden geteld. We maken het resultaat 
zo snel mogelijk bekend. Kort daarna  
is er een evaluatie door het parochie-
bestuur en de contactpersoon van de 
werkgroep Kerkbalans.”

Joke erkent dat het een arbeidsintensief 
proces is. “Het vullen van de enveloppen 
neemt een paar dagen in beslag. Ik zelf 
maak op die dagen geen andere afspraken. 
Het lopen kost ook tijd. Wanneer iemand 
niet thuis is, ga ik opnieuw langs.  

Soms wel drie of vier keer. Niet dat dat 
altijd het beoogde resultaat oplevert, 
maar soms wel. Soms geven mensen 
contant geld. Het gaat dan om kleine 
bedragen, maar alle beetjes helpen,” 
aldus Joke.

Joke houdt zich niet bezig met het beleid 
rond de actie Kerkbalans. “Ik ben vooral 
een doener,” zegt ze eerlijk. “Mensen in 
mijn wijk kennen mij. Ik weet ook de 
achtergronden van mensen. Niet elke 
deelnemer is een actieve kerkganger.”  
Ze illustreert dit met een voorbeeld. “In 
mijn wijk woont iemand die trouw geeft, 
maar zelden in de kerk komt. Hij zegt 
altijd: ‘Ik vind dat het gebouw moet 
blijven bestaan. Ik heb er plezier van, 
want ik kijk altijd op de klok.’ Anderen 
kúnnen niet bijdragen. Ook dat weet ik. 
Ik vind dat deze mensen een beroep 
moeten kunnen doen op de parochie. 
Het moet allereerst menselijk blijven.”

Hans de Jong

(Foto: R. Mangold)

(Foto: Bisdom Breda)

(Foto: R. Mangold)
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Gilze, Parochie Sint Petrus’ Banden
Met bijna 6.000 parochianen is de  
Sint Petrus’ Banden parochie in Gilze  
de grootste parochie van de regio.  
Rond het jaar 1100 was er al een kerk 
in Gilze. Vanuit de parochie Gilze, die 
onder de Abdij van Thorn viel, werden 
meerdere parochies in het land van 
Breda gesticht. De oudste stenen van  
het huidige kerkgebouw stammen  
uit het begin van de zestiende eeuw.  
De parochie is trots op haar kerkgebouw 
en ook op de inzet van haar parochianen 
voor de parochie. Zo is er een bijzonder 
actieve werkgroep die de campagne 
Kerkbalans voert. Jaarlijks wordt door de 
plaatselijke toneelgroep De Gilse Passion 
uitgevoerd voor het portaal van de kerk. 
Er is ook een actieve Franciscaanse 
Beweging in Gilze, met een goede relatie 
met de parochie.

Baarle-Nassau, Parochie OLV van Bijstand
Van de 6.600 inwoners van de gemeente 
Baarle-Nassau is ongeveer twee derde 
ingeschreven in de ledenadministratie 
van de parochie (4.177 parochianen). 
Baarle-Nassau heeft een bijzonder 
karakter, omdat het verweven is met  
de Belgische gemeente Baarle-Hertog. 
De Vlaamse parochie en de Nederlandse 
parochie hebben ieder hun eigen leven, 
maar op sommige momenten trekken  
ze naar buiten en komen ze elkaar tegen. 
Zo is de Kaarskensprocessie ook ruim 
buiten Baarle-Nassau bekend, net als 
het kaarsenmuseum in Baarle-Nassau. 
Het stijlvolle kerkgebouw van de 
parochie aan de Nieuwstraat biedt 
ruimte voor zeker 800 kerkgangers. 
Daarnaast bezit de parochie de  
St. Salvatorkapel op Nijhoven,  
omgeven door een historische bidtuin.  
In de zomermaanden en bij doop- en 
huwelijksvieringen wordt de kapel  
graag en veelvuldig gebruikt.

Alphen, H. Willibrordusparochie
De oude en stevige kerktoren van de 
Willibrorduskerk domineert de omgeving. 
Maar wie dichterbij Alphen komt,  
ziet niet alleen de kerk. De parochie 
(ruim 3.100 parochianen) telt zeven 
kapelletjes. Van welke kant je Alphen 
ook binnenkomt, altijd word je 
verwelkomd door een kapelletje.  
De kapelletjes worden liefdevol en goed 
onderhouden door de buurtschappen. 
Het geloof hoort bij het leven in deze 
omgeving. Jaarlijks is er in de kerk  
van Alphen een grote kerststallen-
tentoonstelling. Op de twee zondagen 
voor Kerstmis en op tweede kerstdag  
is de kerk geopend om de vele 
belangstellenden te ontvangen. De opzet 
van de activiteit spreekt van de vitaliteit 
in de parochie. Die blijkt ook uit de 
geanimeerde wijze waarop het bestuur 
twee keer per jaar met parochianen 
spreekt over de toekomst van kerk en 
parochie.

Chaam, H. Antonius Abt parochie
Ook in de H. Antonius Abt parochie 
belegt het parochiebestuur tweemaal  
per jaar een gespreksavond voor alle 
parochianen. Niet alleen de toekomst 
van de parochie komt dan aan bod, 
maar er wordt ook gesproken over het 
geloof in Chaam of over de kunst in  
de kerk. Pastoraal team en bestuur 
stimuleren het parochieleven, leggen 
lijntjes naar de jeugd, en houden het 
contact met de scholen zorgvuldig in 
stand. Bijzonder in de omgeving van 
Alphen en Chaam is het camping-
pastoraat en de pastorale zorg voor 
toeristen.

Riel, H. Antonius Abt parochie
De parochie in Riel (1.950 parochianen) 
is net als die van Chaam toevertrouwd 
aan het patronage van de H. Antonius 
Abt. De neogotische kerk is gebouwd 
aan het eind van de negentiende eeuw. 
Bijzonder is dat de kerktoren eigendom 
is van de gemeente Goirle-Riel.  
Deze gemeente ligt voor het grootste 
gedeelte in het bisdom ‘s-Hertogenbosch. 
Waar Baarle verdeeld is over twee 
landen, is het kerkgebouw van de 
parochie volgens het bestuur verdeeld 
over twee bisdommen. De toren hoort 
via de gemeente Goirle bij het bisdom 
‘s-Hertogenbosch en het kerkgebouw 
hoort bij het bisdom Breda.  
Dat kerkgebouw is in de afgelopen jaren 
met aandacht en zorgvuldigheid 
gerestaureerd. In de parochie is er een 
project kleuterkerk. Voor de jongste 
parochianen is er bijzondere aandacht. 
De parochie hoopt dat het project 
kleuterkerk kan worden uitgebouwd, 
zodat er tot en met de voorbereiding op 
de eerste communie een aanbod is voor 
jonge gezinnen.

Ulicoten, H. Bernardusparochie    
De H. Bernardusparochie is de kleinste 
parochie van het bisdom, gerekend  
naar het aantal parochianen (895), maar 
percentueel telt de parochie het grootste 
aantal parochianen (87% van het aantal 
inwoners). In de maand augustus komen 
parochianen uit het hele bisdom (en van 
over de grens) naar Ulicoten voor het 
Bernardusoctaaf. Hoogtepunt van het 
octaaf is de processie naar de 
Bernarduskapel. Deze ligt op Belgisch 
grondgebied en is enkel toegankelijk via 
Nederlandse wegen. Bernardus gaf zijn 
naam niet alleen aan de parochie, maar 
ook aan de school in Ulicoten en aan 
een straat. De parochianen in Ulicoten 
weten: Bernardus leeft in de parochie!

HET ABC VAN DE PAROCHIES

GILZE CHAAMBAARLE ALPHEN RIEL ULICOTEN 

(Foto's: R. Mangold)



Jongeren in de parochies willen op 
kunnen trekken met leeftijdsgenoten en 
gezien worden. Op 25 september startte 
daarom regionaal een jongerengroep. 
Deze brengt jongeren bij elkaar en geeft 
de mogelijkheid om te groeien in het 
geloof. De jongeren dragen zelf de 
verantwoordelijkheid voor het 
organiseren van activiteiten.  
De belangrijkste doelen zijn ontmoeting 
en ‘vieren en vragen’. Het laatste wil 
zeggen: samen vieren en gesprek over 
wat, waarom en hoe wordt gevierd.N
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Kapelaan Jochem van Velthoven 
coördineert de jongerengroep.  
“We willen de reeds aanwezige jongeren 
in de parochies met elkaar in verbinding 
brengen en ook andere jongeren 
uitnodigen om met ons mee te doen. 
Voor het opzetten van een jongerengroep 
is het belangrijk om gewoon te starten. 
We kunnen lang nadenken en problemen 
zien, maar ik geloof dat als Christus 
jongeren wil samenbrengen, wij maximaal 
moeten meewerken. Door de jongeren 
ruimte te geven en met gebed en 
bemoediging in het heden bereiden  
we samen de toekomst voor.”

Jongeren onder elkaar
De groep werkt momenteel aan een 
jaarprogramma, zoekt nog een naam  
en denkt na over de beste manier om 
onderling te communiceren. Anke van 
der Pas uit Baarle-Nassau is lid van JKB, 
het jongerenkoor uit Baarle-Nassau met 
twaalf leden in de leeftijd van 12 tot 25 
jaar. “Onze jongeren nemen deel aan de 

jongerenactiviteiten van de 
jongerengroep,” vertelt ze, “om meer 
aansluiting te vinden bij andere jongeren, 
voor zowel gesprekken over de kerk als 
het bijwonen van gezellige jongeren-
activiteiten. Zo kunnen we als groep 
vragen met elkaar bespreken en als 
jongeren een verbondenheid voelen.” 

Al doende leert men
Mark Kusters uit Chaam is acoliet.  
Hij studeert theologie en weet uit  
eigen ervaring hoe belangrijk het is  
om jongeren actief bij de parochie te 
betrekken. Zo’n negen jaar geleden werd 
hij gevraagd acoliet te worden. “Ik was 
nog zoekende in ons geloof. Ik kende het 
uit mijn kindertijd als ‘kleine’ misdienaar, 
maar wilde er meer over weten en ook 
meer van ervaren. Al doende leert men. 
Acoliet zijn geeft toch een andere 
dimensie dan toen ik nog braaf achterin 
de kerk zat, in de achterste kerkbanken. 
Toen ik begon als acoliet was ik redelijk 
blanco wat betreft religieuze ervaring, 

hoezeer er ook een geloof aanwezig was. 
Ik werd me bewust van bepaalde 
accenten die werden gelegd, ging erover 
nadenken, erover lezen en kwam zo in 
aanraking met de rijke theologie achter 
de liturgische handelingen.”

“Ik hoop te leren in mijn dagelijks leven 
het voorbeeld van Jezus beter na te 
volgen, een steeds beter mens te worden 
voor anderen door hen te helpen en 
aardig te zijn,” vertelt Noah Verhoef uit 
Gilze. Hij is lector en acoliet en lid van 
de jongerengroep, omdat die activiteiten 
hem de Kerk van ‘dichtbij’ mee laten te 
maken. “Ze geven de mogelijkheid om 
veel te leren over het katholieke geloof. 
Daarbij is het voor mij een mooie manier 
om mijn steentje bij te dragen aan 
bijvoorbeeld de viering van de 
eucharistie,” vertelt hij. “Samen met  
alle andere vrijwilligers onderhouden  
wij zo de parochie, zodat we samen  
het geloof kunnen belijden en ook bij 
andere mensen kunnen brengen,  

voor zover wij daar een aandeel in 
kunnen hebben althans.”

De Kerk
Anke hoopt dat er in de toekomst veel 
jongeren aan zullen sluiten bij de 
jongerengroep: “Er wordt veel moeite 
gestopt in het opzetten van de 
jongerengroep, wat wij natuurlijk top 
vinden! Het zou mooi zijn als dit voor 
veel jongeren een grote betekenis kan 
hebben. De kerk is een plek waar 
iedereen tot rust kan komen, individueel 
of in het bijzijn van anderen. Een plek 
waar ieder na kan denken over zichzelf 
en een plek waar je kan bidden. Voor 
ons als jongerenkoor is het ook belangrijk 
om onze gedachtes en gevoelens te uiten 
tijdens de muzikale zang in de kerk.”

“De Kerk kan heel veel voor jongeren 
beteken,” vindt Mark. De theologiestudent 
vertelt:  “De boodschap van Christus,  
die de Kerk uitdraagt, kan zo overtuigend 
zijn. Ik geloof dat jongeren voor heel veel 

van hun vragen terecht kunnen bij de 
Kerk.” Hij signaleert dat de boodschap 
niet altijd overkomt bij jongeren. 
“Jongeren zijn soms met helemaal 
andere dingen bezig dan de Kerk.  
De media bevestigen dat vaak, en ik kan 
me zo voorstellen dat sommige mensen 
denken dat die twee niet te verbinden 
zijn.” Hij geeft aan dat hij regelmatig 
moet uitleggen dat er toch meer is dan 
wat er in de krant staat. De Kerk mag 
daarom wat hem betreft de deuren 
opengooien en haar vreugde en liefde 
met gewone mensen delen. “Ik merk  
dat als ik in mijn leven die vreugde en 
liefde laat zien, mensen het geloof dat 
daarachter zit geloofwaardiger 
inschatten.”

Noah bevestigt dat. “De Kerk is niet 
langer een vanzelfsprekendheid in ons 
deel van de wereld. Het is daarom van 
wezenlijk belang dat wij niet uitsluiten, 
maar omarmen. Niet veroordelen,  
maar vergeven. En niet verwijzen,  

maar helpen. Als wij als parochie,  
als Kerk, als gelovigen werkelijk in 
navolging van Christus durven te leven, 
dan pas kunnen wij ons geloof goed naar 
anderen uitdragen en zorgen dat mensen 
zich niet van de Kerk afkeren, maar zich 
juist thuis voelen binnen onze 
geloofsgemeenschappen.” 

Hij verwijst naar paus Franciscus en de 
opdracht om te zorgen voor de noden 
van de mensen om je heen. “Actief naar 
buiten treden is niet gemakkelijk, omdat 
lang niet iedereen ontvankelijk is voor de 
Kerk en geloof. Maar stapje voor stapje 
kunnen we toch een heel eind komen. 
Als wij proberen steeds zo goed mogelijk 
onze taak als christenen te volbrengen, 
zullen zich vanzelf meer mensen 
aansluiten. Als er één schaap over de 
dam is volgen er meer zegt men wel.”

Daphne van Roosendaal & 
kapelaan Jochem van Velthoven

NIEUWE 
JONGERENGROEP 
VOOR DE REGIO

(Foto: R. Mangold)
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Diaken Gerrit Fennema. 
(Foto: R. Mangold)
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Rol van communicatie bij diaconie
Het is niet vanzelfsprekend om te praten 
over je dienstwerk aan de naaste. Het zit 
in de dorpscultuur om te zorgen voor 
elkaar, maar daarover praat je niet. 
Aandacht vragen voor acties om mensen 
te helpen voelt ongemakkelijk. Daar past 
immers bescheidenheid bij. In het 
evangelie zegt Jezus: “als je barmhartig 
bent, laat dan je linkerhand niet weten 
wat je rechter doet” (Matteüs 6, 3). 
Hoewel mensen het niet altijd zo 
benoemen, zit deze wijsheid nog altijd 
diep in de  cultuur ingebakken.

Is het dan op voorhand kansloos of zelfs 
onwenselijk om juist door middel van 
communicatie het diaconale werk van  
de parochie te stimuleren? Deze vraag  
is belangrijk. Want ze gaat in op de rol 
die communicatie heeft bij de diaconale 
handeling. Betekent die rol dat de 
aandacht wordt gevestigd op de 
diaconale activiteit zelf, dan kan de 
valkuil zijn: “Kijk ons eens goed bezig 
zijn.” Over de rug van de noodlijdende 
mens kloppen we eigenlijk onszelf op de 
borst. Staat in de communicatie echter 
de kwetsbare mens centraal, dan heeft 
communicatie een ondersteunde rol om 
de noodlijdende mens zo goed mogelijk 
te helpen. Jezus laat ons zien dat Hij 
heel concreet en persoonlijk de armen 
helpt, maar Hij vertelt er zijn leerlingen 
óók over, bijvoorbeeld met parabels en 
gelijkenissen die iets leren over 
barmhartigheid.

Gezamenlijke regionale aanpak
Omdat we de armen altijd om ons heen 
zullen hebben, vraagt elke tijd en situatie 
na te gaan wie de kwetsbare is en welke 

nood er heerst. Nieuwe indelingen in 
kerkelijke structuren, maatschappelijke 
veranderingen, aanpassingen in de 
wetgeving en tal van andere factoren 
dwingen parochies om geregeld na  
te denken over de vraag hoe zij hun 
diaconie organiseren én communiceren. 

De parochies van het samenwerkings
verband AlphenGilze richten per  
1 januari 2017 een interparochiële 
Caritas op (zie p. 89). Met een gezamen
lijke regionale aanpak is het de bedoeling 
dat er meer zicht is op de noden van 
mensen en dat hulpvragen beter kunnen 
worden beantwoord.

Tijdens een werkconferentie eerder dit 
jaar moesten de aanwezigen concluderen 
dat zij van elkaar “niet weten wat er 
precies is”. Toen zij van elkaar de 
voorbeelden hoorden, zagen zij er toch 
het belang van in om die met elkaar te 
delen. Zelfs de uitspraak “hadden we dat 
maar eerder geweten” kwam voorbij. En 
dat is precies wat het project ‘Parochies 
aan de slag voor kwetsbaren’ voor ogen 
heeft: diaconale initiatieven beter 
zichtbaar maken op een authentieke 
manier. Alleen dan kunnen parochianen, 
vrijwilligers en bestuurders elkaar 
inspireren, verbindingen leggen en samen 
kijken waar de communicatie nét even 
een kwaliteitssprong zou moeten maken.

Netwerken van barmhartigheid
In het samenwerkingsverband  
AlphenGilze moeten er “netwerken  
van barmhartigheid” komen, vertelt 
diaken Gerrit Fennema. “Elke parochie 
moet mensen hebben die omzien naar 
de naasten.” 

Voor 2017 is het de bedoeling dat  
er een netwerk van barmhartigheid 
zichtbaar wordt door één of twee nieuwe 
diaconale projecten die gezamenlijk 
worden gedragen door de parochies.  
“We beginnen met kleine stapjes,”  
aldus Fennema, “We willen heel veel, 
maar het moet ook behapbaar zijn.”

Een van de initiatieven die hem opvalt, 
staat in de Rielse gemeenschap bekend 
als ‘t Braaipanneke: “Een aantal mensen 
heeft daar het initiatief genomen om 
tweewekelijks om beurt te koken voor 
elkaar. Ieder legt dan wat geld in om 
gezamenlijk te kunnen eten.  
Want samen eten is leuker dan alleen.” 
Ook de ‘Verhalenkamer’ in Riel is wat 
dat betreft het opmerken waard. 
Fennema: “Elke maandag komen daar 
veelal alleenstaanden samen voor een 
kop koffie en een mooi gesprek. Even uit 
de sleur van alleenzijn en ook eens je 
‘verhaal’ kunnen vertellen.” Net als een 
wandelclubje voor nabestaanden dat is 
ontstaan in Chaam en Riel: “Mensen die 
een dierbare hadden verloren, lopen nu 
regelmatig een ‘blokje om’.”

“Zulke initiatieven ontstaan spontaan,  
in alle eenvoud,” weet de diaken.  
“Waar we van af moeten, is dat mensen 
zich afvragen waar de Kerk is op 
momenten dat zij eenzaam zijn of pijn 
lijden. Daarom willen we met nieuwe 
aandacht investeren in de bezoekgroepen. 
Daarmee krijgt de parochie oren en ogen 
voor die kwetsbare mensen. En zo wordt 
het netwerk van barmhartigheid boven
dien concreet.”

Marc de Koning

NETWERKEN VAN 
BARMHARTIGHEID
Met het project ‘Parochies aan de Slag voor kwetsbaren’ wordt er in het samenwerkingsverband Alphen-Gilze gewerkt aan de 
zichtbaarheid van de diaconie. Eerder dit jaar kwam een groep van negen vertegenwoordigers uit Alphen, Riel, Baarle-Nassau, 
Chaam, Ulicoten en Gilze bij elkaar tijdens een zogenaamde werkconferentie. Samen onderzochten zij de mogelijkheden om hun 
initiatieven voor de kwetsbare medemensen beter onder de aandacht te brengen van hun eigen gemeenschap en daarbuiten.

Diaconaal project Sint Franciscuscentrum

Het project ‘Parochies aan de slag voor kwetsbaren’ bouwt 

voort op de doelstellingen van het Sint Franciscuscentrum 

door parochies te helpen met de communicatie van de 

diaconie. Vanuit de activiteiten van het project worden 

bestaande activiteiten onderzocht en kansen voor nieuwe 

diaconale initiatieven in kaart gebracht. Met behulp van 

communicatieve methodes, zoals handreikingen, werk-

conferenties, workshops, cursussen en een kennisbank,  

kan duurzaam worden gewerkt aan het doel om de nood-

lijdende medemens te helpen.
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LITURGIE VIEREN 
MET KINDEREN

Jonge gezinnen met kinderen vormen  
de toekomst van de Kerk. Niet voor 
niets investeren de parochies in de  
regio Alphen-Gilze in de relatie met hen 
door de organisatie van gezinsvieringen. 
Om dit verantwoord te doen besteedt 
het pastoraal team aandacht aan de 
liturgische vorming van de werkgroep-
leden.

Op een maandagavond in oktober 
schuiven Monique van Gestel en Karin 
Leure (Baarle-Nassau), Ria Graafmans 
(Alphen), Willeke Vanhooren (Riel) en 
Anita Olde Scheper (Gilze) aan in de 
vergaderzaal van De Sleutel in Gilze.  
Ze nemen deel aan de eerste van een 
reeks van vier bijeenkomsten die worden 
verzorgd door kapelaan Jochem van 
Velthoven en pastoraal werker Pauline 
Vermeulen-Dekker. Ze maken kennis  
met recent catechetisch materiaal en de 
opbouw van de eucharistieviering. En al 
snel ontstaat er een geanimeerd gesprek.

Een vertaalslag
Om de vertaalslag te kunnen maken  
naar de jongere generaties, die vaak  
wat onbekend zijn met de kerkelijke taal, 
is het van belang de opbouw van de 
eucharistieviering te kennen.

Deze wordt uitgelegd aan de hand van 
twee tafels die op een bord worden 
getekend: de tafel van het woord en de 
tafel van het brood. Deze corresponderen 
met de viering van het woord en de 
viering van de eucharistie. 

Beide onderdelen kennen een duidelijk 
hoogtepunt. Bij de viering van het woord 
is dat de lezing van het evangelie,  
waarin Jezus Christus tot ons spreekt.  
Bij de eucharistie is het de consecratie, 
waarbij het brood en de wijn het lichaam 
en bloed van Jezus Christus worden. 
Beide onderdelen werken naar dit 
hoogte punt toe. Voor Anita Olde Scheper 
is dit bekend. “We bezoeken zelf 

wekelijks de eucharistie  viering. Je vraagt 
je wel eens af of alles precies zo moet 
gaan in jongerenvieringen. Je wilt wel 
eens iets toevoegen, zodat de kinderen 
het gemakkelijker begrijpen.”

Naast de opbouw van de viering wordt 
ook de betekenis van de liturgische 
kleding toegelicht. Kort wordt gesproken 
over de overige onderdelen van de 
intrede ritus. Meer uitgebreid komt de 
viering van het Woord aan bod en de 
opbouw van dit onderdeel van de mis. 

Er komen vragen. Onder meer over het 
hoe en waarom van de drie lezingen die 
in de eucharistie viering worden gelezen. 
Bij de bespreking van de offerande komt 
de betekenis van de collecte aan de 
orde. Dat is niet enkel een inzameling 
om de kosten van het pastoraat te 
dragen maar het gaat er ook om dat we 
zo participeren in de offer gave van de 
Heer. Zo komt de hele liturgie aan bod. 

In het tweede deel van de avond praten 
de deelnemers over de vertaalslag naar 
de kinderen. Waar kunnen kinderen 
deelnemen? “Daar wil ik graag meer  
over weten,” zegt Anita Olde Scheper.  
Ze merkt zelf dat het moeilijk is pubers 
bij de Kerk betrokken te houden en dat  
er bij kinderen veel behoefte is aan 
uitleg. Ze verwijst naar een viering voor 
de eerste communicanten. “Toen hebben 
de pastorale beroepskrachten alles heel 
nauwkeurig verteld en dat werkt.”

De kinderen erbij betrekken
Op de eerste cursusavond komen 
concrete ideeën aan bod zoals de 
collecte, het lezen van de eerste lezing, 
het helpen bij het klaarmaken van de 
altaartafel en de intredeprocessie.  
De deelnemers stellen vast dat de viering 
vanwege de kinderen niet langer dan 
zestig minuten mag duren. Ria Graafmans 
vraagt zich af of er altijd wierook gebruikt 
moet worden. 

Uitgelegd wordt dat het in de liturgie 
elke zondag feest is. De wierook draagt 
bij aan het feestelijk karakter van de 
viering. Tijdens de Advent en de 
Veertigdagentijd kun je het wieroken 
achterwege laten, maar kinderen zijn 
gevoelig voor het wieroken en andere 
symbolen. Als er tijdens de consecratie 
gewierookt en geluid wordt, merken ze, 
er gebeurt iets.

Het is een uitdaging om voor kinderen 
verstaanbare taal te spreken, maar het  
is zeker niet onmogelijk. Tijdens de 
avond wordt ook verwezen naar het 
Directorium voor de eucharistievieringen 
met kinderen. Dit is een officiële 
Romeinse uitgave met richtlijnen voor 
eucharistievieringen met kinderen.  

En er komen nog enkele voorstellen  
op om de kinderen bij de viering te 
betrekken. Zo kan er een collecte 
gehouden worden voor een goed doel  

dat kinderen aanspreekt. Bij de offerande 
kunnen kinderen gaven aandragen die 
voor anderen bestemd zijn. Als voorbeeld 
wordt het AZC in Gilze genoemd. 

De avond verloopt geanimeerd en hij 
vliegt voorbij. Voor de volgende keer 
lezen de deelnemers het kerst verhaal. 
Aan de hand van een schema dat wordt 
uitgereikt en toegelicht bereiden de 
deelnemers voor die  
keer een kindernevendienst voor. 
 
Anita heeft zin in de volgende 
bijeenkomst. “Je kunt altijd leren  
van andere parochies,” meent ze.  
“Op dit gebied kunnen we ook meer 
samenwerken.”

Hans de Jong

(Foto: R. Mangold)
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Bernardusoctaaf
In Ulicoten gaan de mensen letterlijk de 
grens over. Daar leeft een diepe verering 
voor de heilige Bernardus van Clairvaux. 
Zijn kapel ligt op Belgisch grondgebied, 
maar is enkel via Nederlandse wegen 
toegankelijk. Van oudsher wordt deze 
middeleeuwse heilige aangeroepen  
tegen reuma, jicht en veeziekten.

In de jaren zestig van de vorige eeuw 
nam de belangstelling voor deze  
verering sterk af. Dertig jaar later 
herleefde de bedevaart weer, mede 
dankzij de inzet van de toenmalige 
pastoor Maickel Prasing. Nog steeds  
is de Bernarduswerkgroep actief.  
De leden Anita Geerts, Jacqueline van 
der Kaa en Annie Koks schuiven graag 
aan om over hun bedevaart te spreken. 
“We vieren in Ulicoten het octaaf van 
Sint Bernardus. Het begint 20 augustus, 
de feestdag van Bernardus en duurt  
dan acht dagen. Het hoogtepunt is  
20 augustus en de zondag binnen het 
octaaf,” vertelt Anita. “Op de feestdag 
trekken we in processie naar de kapel,” 
vervolgt Annie. “Omdat deze op Belgisch 
grondgebied staat, is er toestemming  
van het bisdom Antwerpen om die dag 
de eucharistie te vieren. Deze viering 
wordt druk bezocht. Uit de regio doen  
de heemkundekringen en de gilden  
uit Alphen en Gilze mee. Ook een 
wandelgroep uit Meerle komt jaarlijks.”  
Er komt veel bij kijken: “Er moet een 
altaar geplaatst worden en stoelen.  
We regelen verkeersbrigadiers die de 
processie begeleiden en de EHBO.  
Dit is verplicht, omdat er een grote 
massa mensen bijeen is.”
“Elke dag tijdens het octaaf is er een 
eucharistieviering in de parochiekerk,” 
zegt Jacqueline. “Daarnaast zijn er 
bijzondere vieringen. Er is een viering  
in het zorgcentrum Thebe Janshove  

in Baarle-Nassau, waar veel ouderen  
uit Ulicoten wonen. Op dinsdag bidden 
we de kruisweg. Bij de kapel is er een 
kruisweg die geschonken is door de 
ouders van de Indiëgangers uit ons dorp. 
Zij baden voor de behouden terugkeer 
van hun zonen. Op vrijdagochtend in  
het octaaf is er een kinderactiviteit. 
Hierbij is de Bernardusschool betrokken. 
Als het octaaf in de vakantieperiode valt, 
pelgrimeren de schoolkinderen op de 
tweede vrijdag van het schooljaar naar 
de kapel. Op de zondag binnen het 
octaaf is er in de kerk een plechtige 
hoogmis. We zoeken dan een bijzondere 
celebrant,” aldus Jacqueline. “Er is dan 
ook gelegenheid de reliek te vereren.”

De drie vrouwen zijn gedreven Bernardus-
vereerders. “Anders houd je het niet vol,” 
zeggen ze in koor. “Het is een mooie 
traditie die door heel het dorp gedragen 
wordt.”

Kaarskensprocessie
In Baarle-Nassau trekt op de zondag  
na Maria Ten Hemelopneming de 
Kaarskensprocessie. “Deze trok dit jaar 
voor de zesenzestigste keer,” vertelt Cilia 
Theeuwes. Hij wordt georganiseerd door 
de Stichting Vrienden van Lourdes. 
Donateurs van de stichting maken het 
via een bijdrage van 8 euro per jaar 
mogelijk dat zieken naar Lourdes gaan. 
Cilia Theeuwes is betrokken bij de 
stichting. “We bestaan al 80 jaar, maar 
als gevolg van de oorlog hebben we de 
processie niet altijd kunnen organiseren. 
De stichting is van Belgische origine.  
Ze is in 1935 door enkele Baarlese 
vrienden opgericht. “Zij hadden een 
bedevaart naar Lourdes gemaakt en 
waren hiervan zeer onder de indruk.  
Om het voor zieken mogelijk te maken 
naar Lourdes te gaan, hebben ze deze 
stichting opgericht.  

We organiseren twee keer per jaar een 
Lourdesbedevaart.  
Er is een ziekenbedevaart en we  
gaan mee met de jaarlijkse diocesane 
bedevaart van het bisdom Antwerpen.” 

“De kaarskensprocessie start bij de 
heilige Remigiuskerk in Baarle-Hertog  
en trekt van hieruit door het dorp.  
In de processie lopen ongeveer honderd  
mensen mee, vijftig kinderen en vijftig 
volwassenen. Het Mariabeeld uit de  
kerk van Baarle-Hertog gaat voorop. De 
kinderen strooien bloemen. In de processie 
trekken ook zogenaamde evocaties mee 
uit het leven van de heilige Bernadette van 
Soubirous. Dat zijn wagens waarop een 
episode uit het leven van Bernadette zijn 
uitgebeeld. De processie sluit af met een 
grote Rozenkrans.”
“Elk kind heeft een taak,” vervolgt Cilia. 
“De meisjes strooien bloemen. De jongens 
dragen borden, waarop uitgelegd wordt 
welke passage uit het leven van 
Bernadette uitgebeeld wordt, en helpen 
mee de rozenkrans te torsen. In de 
processie doen verschillende priesters 
mee.” Het dorp heeft een eigen sfeer op 
deze zondag, vindt ze. “Om 17.00 uur 
klinken de Marialiederen. Om 20.00 uur 
begint de eucharistieviering. Daarna,  
om 21.00 uur, start de processie.  
Het wordt dan donker. Langs de kant en 
op de terrassen kijken de mensen. Velen 
hebben een brandende kaars in de hand. 
Er is respect, ook bij de jongeren.”
Cilia laat zich niet uit over de toekomst. 
“Niemand kan voorspellen hoe het er 
over tien jaar uit zal zien. De processie 
zal doorgang blijven vinden wanneer we 
jonge bestuursleden en jonge vrijwilligers 
vinden. Zelf ben ik met de processie 
opgegroeid. Het is voor mij een diepe 
ervaring. Ik hoop dat het blijft bestaan.”

Hans de Jong

GRENSOVERSCHRIJDENDE 
DEVOTIES EN 
VERERINGEN

(Foto's: R. Mangold)

Het samenwerkingsverband  
Alphen-Gilze grenst aan Vlaanderen. 
De verwevenheid met België is sterk. 
Het duidelijkst is dit in de enclave 
Baarle-Nassau/Baarle-Hertog,  
maar ook in andere dorpen.  
Veel bewoners hebben familie over  
de landsgrens of komen zelf uit België. 
Het is ook merkbaar in het kerkelijk 
leven. Devoties en vereringen zijn 
grensoverschrijdend.
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Nico de Bont is al ruim vijftig jaar specialist in 
klassieke restauratie, hedendaagse herbestem-
mingen en planmatig onderhoud van historisch 
erfgoed. Met liefde voor het vak en kennis van de 
nieuwste technieken werken onze medewerkers 
dagelijks aan een grote variëteit van historische 
gebouwen. Oude en jonge monumenten, grote 
en kleine projecten, klassieke restauraties 
en hedendaagse herbestemmingen. Door conti-
nue ontwikkeling geven wij nieuw leven aan 
waardevol erfgoed. MAAK DE TOEKOMST

BEHOUD DOOR 
ONTWIKKELING

www.nicodebont.nl

Een campagne van

Groot denken. Klein doen.

Uw steun 
geeft hoop 
aan moeder 

en kind

IBAN: NL89INGB0653100000               www.adventsactie.nl

Adventsactie komt op voor mensen die  
leven in mensonwaardige omstandigheden.
Dit jaar zet de katholieke gemeenschap 
zich in voor Moeders & Kinderen.
 
Ga naar onze website en lees hoe u  
onze vijf projecten kunt steunen!
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Riel ligt echt op de grens van het 
bisdom. Tot 1997 behoorde het dorp  
bij de gemeente Alphen, maar na de 
gemeentelijke herindeling van 1997  
viel het toe aan de gemeente Goirle.  
Het typisch Brabantse dorp wordt 
gedomineerd door de kerk van de  
heilige Antonius Abt.

Vanaf de twaalfde eeuw hadden de 
kanunniken van de norbertijnerabdij in 
Tongerlo de leiding over de ontginning 
van de woeste gronden. In 1444 bouwde 
de pastoor van Alphen in Riel een kapel, 
toegewijd aan de heilige Catharina.  
Hij werd ook de eerste rector.  
Tachtig jaar later, in 1520, werd Riel  
een zelfstandige parochie. De pastoors 
bleven tot 1824 norbertijnen van de 
abdij van Tongerlo.

Tot 1629 konden zij gebruik maken  
van de dorpskerk. In dat jaar moest de 
kerk gesloten worden en kwam deze in 
handen van de kleine groep protestanten. 
De pastoor las de mis in de pastorie.  

In 1673 konden de katholieken een 
schuilkerk bouwen. Deze bleef in gebruik 
tot 1819 toen de katholieken de oude 
kerk terugkregen. Door de groei van het 
aantal parochianen werd de dorpskerk 
vergroot, maar uiteindelijk koos de 
parochie voor nieuwbouw. In 1897 is  
de huidige kerk ingewijd. In 1931 is  
hij uitgebreid.

De kerk is een ontwerp van P.J. van Genk, 
een bekende architect in het bisdom Breda. 
Hij tekende een bakstenen kerk met een 
slanke toren, volgens de kunstkenner 
Wies van Leeuwen nauw verwant met  
de heilige Catharinakerk in Hengstdijk. 
Het is een sobere kerk geworden.  
De toren is wat rijker. Daar zit zandsteen 
in de speklagen. Bij de uitbreiding door 
Jacques van Groenendael is de stijl 
bewaard gebleven. 

Het interieur heeft zijn oorspronkelijk 
karakter gehouden. De broer van  
P.J. van Genk, Jozef, vervaardigde  
het hoofdaltaar en de kruiswegstaties. 

Het hoofdaltaar bevat reliëfs van  
de offeranden van Abraham en 
Melchisedek, voorafbeeldingen van  
de eucharistie. Hij ontwierp ook de 
zijaltaren. Het noordelijk zijaltaar is, 
volgens de traditie toegewijd aan Maria, 
het andere aan de kerkpatroon,  
de heilige Antonius Abt. In 1910  
volgde de preekstoel en de communie-
bank. Er bevinden zich in de kerk ook 
interieurstukken uit de middeleeuwse 
voorganger. Zo is er een eikenhouten 
beeld van de H. Antonius Abt.  
De laatgotische doopvont dateert 
eveneens uit de middeleeuwen.  
Het orgel is eveneens ouder.

Tijdens de Tweede Wereldoorlog is  
de kerk beschadigd. In 1950 is de kerk 
helemaal hersteld, maar er zijn hier en 
daar nog sporen van de vernielingen te 
zien. Zo zijn er nog altijd kogelgaten in 
de banken.

Hans de Jong 

KERK IN DE STEIGERS

DE KERK VAN DE 
H. ANTONIUS ABT TE RIEL
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DDe mensgeworden Zoon ging op reis en kwam bij ons. 

Hij zag ons: hoe wij leven met het vooruitzicht van de dood. 
Hij kreeg medelijden en nu leven wij van de barmhartigheid van God.

In de blik van het pasgeboren Kind zien we onze levensweg: 
barmhartig te zijn zoals de Vader.

“Toen kwam een Samaritaan die op reis was, bij hem; 
hij zag hem en kreeg medelijden.”

(Lucas 10, 33) 

Zalig Kerstfeest en een Gezegend Nieuwjaar! 

Bisschop Liesen

Medewerkers van het bisdom van Breda 

Glas-in-loodraam uit de Mariakapel van Zegge. De kapel is in 1921-1922 herbouwd op de plaats waar de oude kapel stond. Zegge is het belangrijkste 
Mariale bedevaartsoord in westelijk Noord-Brabant. Het raam maakt deel uit van een cyclus die de vijftien geheimen van de rozenkrans uitbeeldt.
Foto: Ramon Mangold


